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Voorbereiding van de speciale raad van 9 tot en met 
12 november 1983 (Conclusies van de Coördinatie Com
missie d.d. 1 november 1983 met bijlagen) 

a Toekomstige financiering 

Staatssecretaris Van Eekelen merkt op dat in 
de Group Unique van 3 november 198 3 ter voorbereiding 
van de Speciale Raad niet erg veel vooruitgang is ge
boekt. De conclusies van de Coördinatie Commissie zijn 
opgesteld voordat de Group Unique had plaatsgevonden. 
Het punt toekomstige financiering valt uiteen in twee 
onderdelen te weten de budgettaire onevenwichtigheden 
en de financiële richtsnoer ter beheersing van de land
bouwuitgaven. De Duitse positie ten aanzien van bezui
nigingen in de landbouwsector en de inkomenspositie van 
de boer is nog steeds enigszins schizofreen. Nederland 
heeft enkele gedachten ontwikkeld ten aanzien van de 
budgettaire onevenwichtigheden en de financiële richt
snoer om de Duitsers tot verduidelijking van hun posi
tie te brengen. 
Voor wat betreft de budgettaire onevenwichtigheden is 
de Duitse positie nauwelijks veranderd.Het lijkt erop 
dat de BRD genoegen neemt met een zekere plafonering 
onder extreme omstandigheden, maar de manier waarop 
dit moet worden gerealiseerd, komt neer op een compen
satie in een bepaald bedrag net als het Verenigd Konink
rijk. Nederland zou de Duitsers ervan moeten overtuigen 
genoegen te nemen met een zekere begrenzing van hun bij
drage. Staatssecretaris Lautenschlager is zelf voorstan
der van een plafonering onder extreme omstandigheden, 
doch hij botst hierbij op het Duitse ministerie van 
Financiën.- Het Deense idee voor een convergentiefonds 
lijkt nog steeds de voorkeur te verdienen. Nederland 
heeft geprobeerd een aanvulling op het Deense systeem 
voor te stellen om een oplossing voor het Duitse probleem 
te bieden. Indien de Duitsers in deze richting zouden 
bewegen zou het Verenigd Koninkrijk geïsoleerd komen te 
staan. 

De heer Rutten voegt hieraan toe dat ook de 
wijze waarop het Britse probleem moet worden gedefini
eerd nog een punt van discussie vormt. 
De Commissie had hiervoor een document toegezegd doch 
dit is nog niet gepresenteerd wegens meningsverschillen 
binnen de Commissie. Het stuk zal waarschijnlijk maandag 
7 november worden gedistribueerd. Spreker heeft er de 
voorkeur aan gegeven om de Nederlandse gedachten in de 
Group Unique in te brengen, alhoewel de Coördinatie Com
missie besloten had dat eerst bilateraal contact opgeno
men moest worden met de Duitse delegatie. 
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De eerste Duitse reactie was negatief; men vond de Ne
derlandse benadering wel passen in een ad hoe regeling 
doch niet in een structurele regeling. Spreker acht de 
kans om met de Bonds Republiek Duitsland tot overeen
stemming te komen niet erg groot tenzij wellicht in het 
kader van het hele pakket dat tijdens de Europese Raad 
van Athene aan de orde komt. 

Minister Braks is van oordeel dat men voor
zichtig moet zijn met compensaties aan de Bonds Repu
bliek Duitsland. In ieder geval zou een structurele 
regeling moeten worden vermeden. Ook een financiële te
gemoetkoming voor de afbraak van de positieve Duitse 
MCB's dient van tijdelijke aard te zijn. 

Staatssecretaris Van Eekelen merkt op dat het 
hier gaat om een eventuele compensatie uit de EEG-be-
groting voor de afbraak van positieve MCB's, die in be
ginsel voor rekening van de Bonds Republiek Duitsland 
dient te komen. Het bezwaar is echter dat ook dit struc
tureel geen oplossing biedt voor een zekere begrenzing 
van de Duitse bijdrage. 

Minister Ruding kan zich in grote lijnen vin
den met de conclusies van de Coördinatie Commissie. Het 
leggen van een te sterk verband tussen enerzijds de pro
blematiek der budgettaire onevenwichtigheden en ander
zijds de MCB 1s kan gevaarlijk zijn. Spreker is van mening 
dat de BRD niet alles mag afwentelen op de gemeenschap, 
doch juist voor meer moet opdraaien; met name- geldt dit 
voor het probleem der MCB's. De algemene benadering dient 
te zijn dat indien een soepele houding wordt betracht ten 
aanzien van het Duitse aandeel in de Verenigd Koninkrijk
compensatie, men stringenter zal dienen te zijn ten aan
zien van de MCB 1s, of andersom. Spreker wijst er voorts 
op dat de voornaamste doelstelling van de hele exercitie 
is te komen, tot een beheersbare EG-begroting binnen de 
1% grens. Hij vreest dat sommige delegaties mentaal al 
een stap verder zijn en dat de noodzaak om aanzienlijke 
bezuinigingen in de landbouw te verwezenlijken wat op de 
achtergrond raakt. Alles opgeteld dreigen er te veel con
cessies te worden gedaan. 

De minister-president is het met minister 
Ruding eens dat de hoofdlijnen van de exercitie goed in 
de gaten moeten worden gehouden. De bereidheid om ver te 
gaan met betrekking tot de budgettaire beheersing is mede 
van belang om een oplossing te vinden voor het vraagstuk 
van de bijdragen van de landen en een structurele oplos
sing van het Verenigd Koninkrijk-probleem, niet van het 
Bonds Republiek Duitsland-probleem. Een uiterste poging 
moet gedaan worden om het oorspronkelijke karakter van 
de EG in stand te houden. In een brief aan bondskanselier 
Kohl zal spreker dit nog eens onderstrepen. Indien de 
Bonds Republiek Duitsland toch tegemoet moet worden ge
komen dan biedt de problematiek der MCB 1s een mogelijk
heid om iets voor de Duitsers te doen. 
Het is vooral een kwestie van taktiek op welk terrein 
de concessie moet worden gedaan. Spreker heeft de indruk 
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dat in de Raad voor Europese Zaken geen' inhoudelijk ver
schil van mening bestaat en dat geen nadere besluitvorming 
op dit punt nodig is. 

Staatssecretaris Van Eekelen merkt op dat de 
bijdrage van het Verenigd Koninkrijk het hoofdprobleem 
vormt en dat het Duitse probleem hiervan een afgeleide is. 
Voorkomen dient te worden dat de Bonds Republiek Duitsland 
zich gaat identificeren met de Verenigd Koninkrijk-proble
matiek. Het isoleren van het Verenigd Koninkrijk lukt 
slechts indien de Bonds Republiek Duitsland enigszins 
tegemoet wordt gekomen, doch dit dient zo min mogelijk 
vertaald te worden in een bedrag maar meer in een zekere 
plafonnering van de Duitse bijdrage. 
Ten aanzien van de financiële richtsnoeren ter beheersing 
van de landbouwuitgaven (punt lb van de conclusies van 
de Coördinatie Commissie) merkt spreker op dat Nederland 
een zo strak mogelijk systeem nastreeft. De Duitsers lig
gen ook op dit punt dwars daar zij geen juridisch bin
dende norm wensen. Het Vernigd Koninkrijk wil wel een 
juridische binding. In de Coördinatie Commissie is voor 
een tussenpositie gekozen. 

Minister Ruding acht een tegenstelling aanwezig 
tussen de eerste en de tweede alinea van punt lb van de 
conclusies van de Coördinatie Commissie. Spreker hecht 
eraan dat Nederland het huidige standpunt voor een juri
disch bindende norm handhaaft in de Speciale Raad; het 
einde van de rit is nog niet in zicht. In plaats van de 
woorden "opnieuw redigeren" dient gesteld te worden dat 
Nederland een mogelijk compromis uitwerkt. 

De heer Rutten merkt op dat er volledige con
sensus bestaat over de noodzaak te komen tot een beheers
baar landbouwbeleid. Het probleem is alleen hoe dit te 
bereiken: van binnen uit, van buiten af of beiden. 
De meeste lidstaten hebben er problemen mee om zelfs 
een politieke binding te aanvaarden; een juridische bin
ding is uitgelsoten. De vraag is of Nederland kan bewegen 
in die zin dat het Commissie-voorstel kan worden geaccep
teerd, zodanig geamendeerd, dat de politieke binding 
wordt vastgelegd door de Europese Raad of dat vastgehou
den wordt aan de juridische binding waardoor het Commis
sie-voorstel minder kans maakt. De aanstaande Speciale 
Raad is voor de meeste landen de laatste onderhandelings
ronde. De delegatie dient daarom nu over voldoende manou-
vreerruimte te beschikken om tot een compromis te kunnen 
bijdragen. In de Europese Raad is dit waarschijnlijk niet 
meer mogelijk. 

Minister Van Aardenne herinnert eraan dat de 
lijn van juridische binding juist gekozen is omdat wij 
weinig fidutie hadden in alleen een politieke binding. 
Spreker is het met minister Ruding eens dat Nederland 
op dit punt pas op het allerlaatste moment een concessie 
zou moeten doen. 
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Minister Braks is van mening dat, om zoveel 
mogelijk te bereiken, Nederland zich zo zal moeten op
stellen dat we zowel het Verenigd Koninkrijk als de Bonds-
Republiek Duitsland meekrijgen. 

De heer Rutten wijst erop dat te veel de indruk 
wordt gewekt dat er slechts twee extreme posities zijn, 
het Verenigd Koninkrijk en Nederland enerzijds en een 
grote groep gelijkgezinden anderzijds. Het is echter meer 
zo dat het Verenigd Koninkrijk, Nederland en de Bonds Re
publiek Duitsland aan de kop van het peleton rijden. 

Staatssecretaris Van Eekelen is van mening dat 
er twee verschillende races worden gereden; in de discus
sie over de budgettaire onevenwichtigheden zijn er andere 
koplopers dan in de discussie over de bezuinigingen in 
de landbouw. Spreker wijst minister Van Aardenne erop 
dat het Commissie-voorstel toch een harde procedure-af
spraak bevat. 

De minister-president beseft dat het risico 
bestaat dat Nederland te vroeg door de bocht gaat doch 
indien de andere lidstaten van mening zijn dat zelfs 
het Commissievoorstel te rigide is wordt er helemaal 
niets bereikt. Toch zouden wij zo lang mogelijk moeten 
vasthouden aan ons oorspronkelijke standpunt en intus
sen moeten proberen het Commissie-voorstel aan te scher
pen. 

Staatssecretaris Van Eekelen vraagt of Neder
land in de komende Speciale Raad door de bocht zal kun
nen gaan. 

De minister-president is van mening dat dit 
van de posities van de andere delegaties afhangt. 
Hij concludeert dat de raad de conclusies van de Coör
dinatie Commissie aanvaardt met de aantekening dat, 
ervan uitgaande dat het Nederlands standpunt ten aan
zien van een financiële richtsnoer ter beheersing van 
de landbouwuitgaven zo lang mogelijk zal worden gehand
haafd, aan de delegatie overgelaten wordt het moment 
te bepalen waarop zal worden ingestemd met het aange
paste Commissie-voorstel. 

De Raad stemt hiermee in. 
b Bijstelling gemeenschappelijk landbouwbeleid 

Staatssecretaris Van Eekelen wijst op pag 4 
van de conclusies van de Coördinatie Commissie derde 
gedachtenstreepje waar vermeld staat dat de afbraak 
van de positieve MCB 1s in beginsel voor rekening dient 
te komen van de Bonds Republiek Duitsland. 

Minister Braks merkt op dat hiermee in prin
cipe ook bedoeld wordt voor rekening van Nederland. De 
Coördinatie Commissie pleit er voor ook de negatieve 
MCB's zo snel mogelijk af te breken. Dit is begrijpe
lijk maar geeft wel een extra stimulans tot prijsver
hogingen. Derhalve moet men voorzichtig zijn met het 
afbreken van negatieve MCB's. 


